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Rektoři chtějí odložit reformu ubytování a stravování na
kolejích
BRNO 18. června (ČTK) - Odložení a dopracování navrhované reformy ubytování a stravování na kolejích a v menzách
požadují rektoři českých vysokých škol. Předseda České konference rektorů Ivan Wilhelm dnes ČTK řekl, že v
navrhovaném systému jsou některá opatření, s nimiž rektoři nesouhlasí, i několik formulačních nejasností. Školy by
navíc podle něj měly málo času na to, aby se na změny připravily. Reforma by měla platit od ledna, rektoři ji chtějí spustit
až od září příštího roku. Reforma, kterou připravuje ministerstvo školství, spočívá v tom, že příspěvky státu na ubytování
a stravování už nebudou dostávat školy, ale přímo studenti ve formě stipendia. Wilhelm vysvětlil, že přidělování dotací
školám se odvíjí od počtu lůžek na kolejích a počtu vydaných jídel. V systému se podle něj silně projevuje historie škol,
především velkými rozdíly v počtech lůžek. Za posledních asi 15 let se navíc ubytovací kapacity budovaly minimálně,
zatímco počty studentů vysokých škol se zdvojnásobily. Předseda Studentské komory Rady vysokých škol Jiří Nantl už
dříve uvedl, že na vysokých školách v Česku studuje přes čtvrt milionu posluchačů, z toho asi 210.000 v prezenčním
studiu. Z nich pouze 71.000, tedy zhruba třetina, má ubytování na kolejích, a čerpá tak státní příspěvek, vysvětlil. Po
reformě by podle něj mělo státní příspěvek čerpat asi 96.000 studentů a systém by byl spravedlivější. Na příspěvek
by totiž dosáhli i lidé, kteří si nyní musejí plně hradit bydlení například v soukromí. Rektorům se ale na reformě nelíbí
například to, že by na příspěvek neměli nárok lidé, kteří studují druhý a další studijní program. Wilhelm také podotkl, že o
změnách v podmínkách ubytování a poplatcích za ně rozhoduje akademický senát, který například na Karlově univerzitě
zasedá až letos v říjnu. S několikaměsíčním posunutím reformy ale nesouhlasí všichni rektoři. Například rektor brněnské
Masarykovy univerzity Jiří Zlatuška ČTK řekl, že by se změny měly spustit už od ledna. Rozdělování financí je totiž podle
něj velmi nerovnoměrné, a situace by se tedy zrovnoprávnila jak mezi studenty, tak mezi jednotlivými školami. Zájem o
univerzity totiž ovlivňuje i jejich nabídka ubytování. Zlatuška uvedl, že koleje by navíc byly vystaveny větší konkurenci
a jejich správa by musela lépe zajišťovat služby a pečovat o kvalitu bydlení. Rektoři upozornili také na to, že peněz na
příspěvky na bydlení a stravu není mnoho. "Jestliže se to rozpočítá na všechny studenty, tak to bude skutečně velice
zanedbatelná částka na úrovni několika set korun měsíčně (300, 400 nebo 500 korun)," upozornil Wilhelm. Rektoři ale
nechtějí, aby se přednostně hledaly peníze na navyšování těchto příspěvků. Vysoké školy podle něj potřebují peníze
na výzkum, vzdělávání a provoz škol a poté se mohou zvyšovat stipendia na ubytování. Podle Nantla je nyní státní
dotace asi 8800 korun ročně na lůžko. Stipendium by podle příslibů mohlo dosáhnut asi 7000 korun, uvedl. Na většině
kolejí jsou podle něj náklady na lůžko nižší než dotace. Dodal, že dotace na ubytování a stravování se od roku 1994
nezvyšovaly, a proto i studenti chtějí, aby se do budoucna celková částka na ubytování a stravování zvýšila.
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